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سعیدی گفت: با این شرایط اگر مناطق آزاد نباشند، 
محسنات آن بیشتر از معایبش خواهد بود، از این 
جهت که دوگانگی ها رفع خواهد شد و همه یک 
دست خواهند شد لذا پیشنهاد بنده این است که 

مناطق آزاد انشاالله در کشور ما تعطیل شوند.
اخیراً مجلس مصوبه ای پیرامون افزایش مناطق آزاد در مناطق 
شمالی کشور تصویب کرد، اقدامی که واکنش دولت را به همراه 
داشت چنانچه حجت الله عبدالملکی، دبیر شورای عالی مناطق 
آزاد، تشکیل این قبیل مناطق را یکی از پایه های برون گرایی 
اقتصاد ایران قلمداد کرد و با اشــاره بــه ظرفیت مناطق آزاد 
هفت گانه  گفت »۱۳۰ بسته و فرصت سرمایه گذاری در این 
مناطق به ارزش یک میلیارد یورو آماده ارائه به سرمایه گذاران 
و پذیرش حضور آنان است.«مصوبه مجلس در راستای توسعه 
مناطق آزاد و ادعای معاون رئیسی پیرامون ظرفیت اقتصادی 
مناطق مذکور منجر به شکل گیری این پرسش می شود که در 
حال حاضر مناطق آزاد تا چه اندازه بر اقتصاد کشور تاثیرگذار 

است؟
تجربه مناطق آزاد شکست خورده است

در پاســخ به این پرسش، معین الدین سعیدی، نماینده مردم 
چابهار در مجلس در گفتگو با گسترش نیوز پیرامون تأثیر افزایش 
تعداد مناطق آزاد کشــور بر اقتصاد گفت: قبل از هر چیز لازم 
اســت که مقایسه تطبیقی میان مناطق آزاد در دنیا و آنچه در 
کشور ما اتفاق می افتد، صورت بگیرد.  باید آسیب شناسی کنیم 
چه مشوق هایی در مناطق آزاد دنیا وجود دارد و ما چه بلایی سر 
مناطق آزاد آوردیم. در حقیقت بعد از گذشت حدود ۳۵ سال از 
فعالیت مناطق آزاد در کشور ما متأسفانه باید اعلام کرد که این 
تجربه شکست خورده ای بود که قسمتی از علت این شکست 
به نوع نگاه ما در سطح کلان به مجلس است.او افزود: فلسفه 
وجودی مناطق آزاد این است که نقطه پایلوت باشد به این ترتیب 

که در آنجا فرآیندهای بروکراسی جهت سرمایه گذاری، تشریفات 
گمرکی و مباحث مالیاتی تسهیل شده باشد و در نتیجه بتوانند 
الگوهای توسعه را اجرایی کنند، زیرساخت های آن شکل بگیرد 
و نه تنها شاخص های توسعه انسانی در آنجا شکل بگیرد بلکه 
از نظر محرومیت زدایی مناطق پیرامونی خود را تحت پوشش 

قرار بدهد.
سنگ اندازی در مناطق آزاد افزایش پیدا کرده

ســعیدی در ادامه تصریح کرد: با ایــن وجود در حال حاضر 
پرســش اصلی این است که آیا این اتفاق در مناطق آزاد ایران 

صورت گرفته است؟ برای نمونه می توانیم به مدل چابهار اشاره 
کنیم.  از سال ۷۲ منطقه آزاد چابهار را داریم که متأسفانه روز به 
روز سنگ اندازی ها برای فرآیند های متعدد اقتصادی در مناطق 
آزاد افزایش پیدا کرده و نتیجه چنین عملکردی این شده که در 
مجلس مالیات بر ارزش افزوده لحاظ شده، تشریفات گمرکی 
حتی از سرزمین اصلی بیشتر شده، از طرفی هم در حوزه های 
سرمایه گذاری انواع و اقسام سنگ اندازی ها اتفاق می افتد، لذا با 
این نگاهی که وجود دارد مسلماً مناطق آزاد نمی توانند ماموریت 

ذاتی خود را اجرایی کنند.

اگر مناطق آزاد نباشند، محسنات آن بیشتر است
نماینده مردم چابهار در مجلس شــورای اسلامی با اشاره به 
اوضاع معیشــتی مردم مناطق آزاد اظهار کرد: در حال حاضر 
بعد از گذشت ۳ دهه از عمر منطقه آزاد چابهار، بیشترین میزان 
حاشیه نشینی در کشور مربوط به این منطقه است، کمترین سرانه 
میزان دسترسی به آب شرب حتی در داخل شهر چابهار مربوط 
به این منطقه است، حتی در روستای تیس که تنها روستایی 

است در منطقه آزاد چابهار قرار گرفته، آبی وجود ندارد.
سعیدی همچنین ادامه داد: لذا با همه اینها پیشنهاد مشخص و 

واضح بنده به دوستانی که دنبال ایجاد مناطق جدید آزاد هستند 
این است که حتماً آش را با جاش ببرند چرا که ما از طلا گشتن 
پشیمان گشته ایم مرحمت فرموده ما را مس کنید، در حقیقت با 
این شرایط اگر مناطق آزاد نباشند، محسنات آن بیشتر از معایبش 
خواهد بود، از این جهت که دوگانگی ها رفع خواهد شد و همه 
یک دست خواهند شد لذا پیشنهاد بنده این است که مناطق آزاد 
انشاالله در کشور ما تعطیل شوند.این نماینده مجلس با اشاره 
به نقش مجلس یازدهم در عقیم ماندن مناطق آزاد ابراز کرد: 
زیرســاخت های لازم که یک منطقه را تبدیل به منطقه آزاد 
می کند در کشور وجود ندارند و قسمتی از این موارد هم به خود 
مجلس برمی گردد چنانچه مالیات بر ارزش افزوده در مناطق آزاد 
محصول کار مجلس یازدهم است. بنده با این قضیه مخالفت 
کردم اما کدام مخالفت بنده مثمر ثمر بوده کما اینکه مخالفت 
بنده در مورد لایحه عفاف و حجاب، طرح صیانت و قانون جوانی 
جمعیت به جایی نرسید.سعیدی ضمن واکنش به این پرسش 
که در کشور ثبات اقتصادی مشاهده می کنید؟ خاطرنشان کرد: 
رویکرد دولت در ارتقای سطح روابط با کشورهای همسایه نتیجه 
داده کما اینکه بازارچه های مرزی فعال شدند که در معیشت 
مردم تاثیرگذار اســت. در ماه هــای اخیر بانک مرکزی تدابیر 

مختصری برای کنترل ارز دارد که قابل تقدیر است.
 در سال مهارم تورم

 شاهد تورم لجام گسیخته هستیم
او در پایان یادآور شد: از طرف دیگر در سال مهارم تورم، شاهد 
تورم لجام گسیخته در حوزه کالاهای اساسی و سبد معیشتی 
مردم هستیم که قابل توجیه نیست. در حال حاضر مرغ از سفره 
مردم پر کشیده، زمزمه های جدی برای افزایش قیمت نان وجود 
دارد، فرآورده های لبنی شدیداً گران شدند، از طرف دیگر آماری 
که وزارتخانه ها می دهند به نظر می رســد که در مورد کشور 

دیگری صحبت می کنند نه کشور ایران.

نماینده مردم چابهار در مجلس:

انشاالله مناطق آزاد در کشور تعطیل شوند
 سهمیه بندی بنزین در مناطق محروم

 مردم را متضرر خواهد کرد
نماینده مردم قائنات در مجلس گفت: معاون اول رئیس جمهور ورود خوبی به موضوع 
سهمیه بندی بنزین داشتند اما باید تأکید شود که در استان های محروم فاصله زیادی 

بین جایگاه های سوخت وجود دارد که مردم را متضرر خواهد کرد.
ســلمان اسحاقی در نشست علنی دیروز مجلس با اشاره به سهمیه بندی بنزین گفت: مشکل ما در 
کشور این است که قانون منطقه ای اجرا نمی شود و زمانی که قانون در مجلس تصویب می شود، مجری 
قانون دستورالعمل و آیین نامه های آن را برای کلان کشور به گونه ای می نویسد که مناطق محروم را 
متضرر می کند.نماینده مردم قائنات و زیرکوه در مجلس ادامه داد: سهمیه بندی بنزین همان طوری که 
در کلانشهرها اجرایی و عملیاتی می شود، در مناطق محروم نیز مانند خراسان جنوبی نیز اجرایی می شود. 
همچنین در مورد سهمیه آرد نیز اگر بخواهیم صرفه جویی را مدنظر قرار دهیم، آن را به استان های محروم 
تسری داده و مردم این استان ها را با تهران یکی می بینیم.وی افزود: معاون اول رئیس جمهور ورود خوبی 
به موضوع ســهمیه بندی بنزین داشتند اما باید تأکید شود که در استان های محروم فاصله زیادی بین 
جایگاه های سوخت وجود دارد که باز هم مردم را متضرر خواهد کرد.به گزارش خانه ملت، اسحاقی خطاب 
به حجت الاسلام و المسلمین ذوالنوری که ریاست جلسه را برعهده داشت، گفت: موضوع سهمیه بندی 
آرد مردم استان های محروم را متضرر کرده و ناراحتی آنها را در پی داشته، نباید اجازه داد سرمایه اجتماعی 
در اســتان های محروم از بین برود بلکه باید آن را تقویت کرد.سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس بر ضرورت تعیین تکلیف همسان سازی حقوق بازنشستگان که باعث حفظ سرمایه اجتماعی 

نظام می شود، تأکید کرد.

رئیس کمیسیون کشاورزی: 
 نهاده های کشاورزی دپو شده 

در بنادر در اختیار کشاورزان قرار گیرد
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس خواستار تسریع در پرداخت مطالبات گندمکاران 

شد.
به گزارش ایسنا، محمدجواد عســکری در تذکری در جریان جلسه دیروز مجلس، خطاب به رئیس 
جمهور بیان کرد: تاکنون چندین بار از سوی کمیسیون کشاورزی با رییس جمهور برای پرداخت مطالبات  
گندمکاران مکاتباتی انجام شده است اما دستگاه های مسئول به وظایف خود عمل نکرده اند.وی در ادامه 
اظهار کرد: کشاورزان در مقابل خانواده خود شرمنده و پاسخی برای طلبکاران و بانک ها ندارند. باید هر چه 
سریعتر مطالبات گندمکاران پرداخت شود. از سوی دیگر بر اساس گزارش ها نهاده های کشاورزی در بنادر 

دپو شده و باید هر چه سریعتر در آستانه فصل کشت این نهاده ها در اختیار کشاورزان قرار گیرد. 

 سلیمی:  انحلال دانشگاه پیام نور
 در برخی شهرستانها چه توجیهی دارد؟

یک عضو هیات رییسه مجلس خواستار نظارت وزرات راه و شهرسازی بر بازار اجاره 
بهای مسکن شد.

علیرضا سلیمی در جلسه دیروز مجلس در تذکری گفت: پیشنهادی در کمیسیون تلفیق برای انحلال 
دانشگاه پیام نور مطرح شده است اما این کار چه توجیهی دارد آن هم در شرایطی که 4۰۰۰ نیروی شرکتی 
و هزاران نفر کارمند و عضو هیات علمی در این دانشگاه فعالیت می کنند؟ دانشگاه پیام نور در برخی از 
شهرستان ها پیشانی پیشرفت و توسعه است.به گزارش ایسنا، وی ادامه داد: طرح چنین پیشنهادی در 
لایحه برنامه هفتم توسعه باعث بروز نگرانی بین مردم، دانشجویان و فعالان این دانشگاه شده است.این 
نماینده مجلس همچنین در تذکری به وزیر را و شهرسازی خواستار نظارت بر بازار اجاره بهای مسکن شد.

اصلاحیه افزایش حقوق بازنشستگان  
میزان حداقل حقوق بازنشسته ها اعلام شد

معاون اول رئیس جمهور تصویب نامه هیئت وزیران به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و به استناد اصل ۱۳۸ قانون اساسی مبنی بر اصلاحیه افزایش حقوق 

بازنشستگان تامین اجتماعی در سال ۱۴۰۲ را ابلاغ کرد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، در این تصویب نامه آمده است: هیئت وزیران در جلسه ۱4۰۲/۵/۱۸ به پیشنهاد 
شماره ۱۰۰۰/۱4۰۲/۵۳۱۱ مورخ ۱4۰۲/۵/۱۷ وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و به استناد اصل یکصد 
و سی و هشتم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران تصویب کرد:در تصویب نامه شماره ۶44۶۸ ت 
۶۱4۶۶ه مورخ ۱4۰۲/4/۱۷ ، بعد از عبارت »قانون تأمین اجتماعی مصوب ۱۳۵4« عبارت »و ماده )۹۶( 
قانون مذکور، به نحوی که مجموع دریافتی مستمری بگیران با احتساب بیست و هفت درصد افزایش 
مبلغ مستمری و مزایای جنبی )کمک به تأمین معیشت، حق مسکن، کمک هزینه عائله مندی و اولاد(، 
کمتر از هفتاد و یک میلیون و یکصد و چهل و دو هزار و هفتصد و شصت )۷۶۰ ر۱4۲ر ۷۱( ریال نباشد.« 

الحاق می شود.

رئیس مرکز ملی فرش ایران:
هند جای ایران در بازار فرش را گرفت

رئیس مرکز ملی فرش ایران با بیان اینکه بعد از تحریم ها هند جای ایران را در بازار 
جهانی فرش دستباف گرفت، گفت که آمار صادرات فرش دستباف به دلیل کاهش 
قیمت پایه صادراتی در راستای کمک به تولیدکنندگان و صادرکنندگان و همچنین 

وجود اقتصاد پنهان در این بخش، واقعی نیست.
فرحناز رافع در نشست خبری درباره موانع صادرات فرش دستباف اظهار کرد: مهم ترین مانع صادرات 
فرش در حال حاضر تحریم است. همچنین از سال ۱۳۹۷ تعهد ارزی مطرح شد که مشکلات بسیاری 
برای صادرات فرش ایجاد کرده است. تعلیق کارت های بازرگانی که به خاطر قوانین دست و پاگیر رخ داده 
هم عامل دیگری است که باعث خروج صادرکنندگان خوشنام از بازار شده است.این مقام مسئول با بیان 
اینکه پیش از تحریم ها، فرش دستباف اولین کالای صادراتی غیرنفتی و دومین کالای صادراتی ایران 
بعد از نفت بود، گفت: سال گذشته در مجموع ۵۰ میلیون دلار به صورت رسمی صادرات فرش انجام 
شد. اما با توجه به مشکلات مربوط به تحریم، بخشی از صادرات فرش دستباف به صورت غیر رسمی 
انجام می شود.رئیس مرکز ملی فرش دستباف ایران ادامه داد: دلایل مختلفی برای کاهش آمار رسمی 
صادرات فرش دستباف وجود دارد که یکی از این دلایل وضع قانون رفع تعهد ارزی از سال ۱۳۹۷ است. 
البته بازگشت ارز حاصل از صادرات فرش یک ساله است، اما بازهم این زمان برای رفع تعهد ارزی کافی 
نیست.  بنابراین تلاش  شد مسئله صادرات حل شود و به همین دلیل در بودجه ۱4۰۲ مقرر شد صادرات 
فرش به جز مواد اولیه، معاف از پرداخت تعهد ارزی شوند. هر چند این موضوع نیاز به جدول و دستورالعمل 
داشت که تهیه شده و به زودی خبرهای خوبی در این رابطه اعلام خواهد شد.رئیس مرکز ملی فرش در 
ادامه با بیان اینکه از سال ۱۳۹۹ برای حمایت از تولیدکننده و صادرکننده مجبور شدیم قیمت پایه صادراتی 
فرش را کاهش دهیم، تصریح کرد: چرا که با این کار صادرکنندگان می توانستند راحت تر و با مبلغ کمتری 
تعهد ارزی را ایفا کنند. بنابراین در سال ۱۳۹۹ معدل پایه صادراتی را ۲.۵ برابر قیمت پایه صادراتی کاهش 
دادیم که این موضوع نیز بر کاهش آمار رسمی صادرات تاثیرگذار بوده است. بنابراین در قیمت های کنونی 
فرش صادراتی نه تنها تورم لحاظ نشده بلکه قیمت کمتر از سال ۱۳۹۹ محاسبه می شود.به گفته وی رشد 
هفت درصدی تولید در سال گذشته، واردات ۲۵۰ هزار تن ابریشم و ۲۵۰ هزار تن تولید ابریشم که ۹۰ 
درصد آن در بخش فرش مصرف می شود نشان می دهد صادرات کاهش نیافته است.این مقام مسئول با 
بیان اینکه متراژ مجاز حمل فرش همراه مسافر از ۸ متر به ۲4 متر رسیده، بنابراین بخشی از فرش کشور 
از این طریق خارج می شود، اظهار کرد: فرش به صورت قاچاق هم خارج می شود. بنابراین اقتصاد فرش 
پنهان و غیرپنهان است. در مجموع اقتصاد فرش دستباف 4۰۰ تا ۵۰۰ میلیون دلار است. در دهه هفتاد در 
مقاطعی یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار و یک بار نیز حدود دو میلیارد دلار فرش صادر شد که این ارقام 
واقعی نبوده و دلیل وجود مشوق های صادراتی، بیش اظهاری صورت گرفته بود.به گفته وی در سال ۱۳۹۵ 
صادرات فرش دستباف ایران ۳۶۰ میلیون دلار و در سال ۱۳۹۶ معادل 4۲۶ میلیون دلار بوده است، اما 
در سال ۱۳۹۷ بیشترین میزان صادرات ثبت شد که حدود ۷۰۰ میلیون دلار بود.به گزارش ایسنا، رئیس 
مرکز ملی فرش دستباف بیان کرد: همچنین کمیته رسیدگی به تخلفات در این نمایشگاه حضور خواهد 
داشت و اگر فردی تخلفی را در حوزه کیفیت و مواد اولیه فرش دستباف مشاهده کرد می تواند به کمیته 
رسیدگی به تخلفات در نمایشگاه گزارش دهد و قطعا برخورد قانونی با فرد متخلف صورت خواهد گرفت؛ 
ضمن اینکه شرایطی فراهم شده تا دارندگان فرش های دستباف با مراجعه به نمایشگاه و کارگزاری برای 

فرش خود شناسنامه دریافت کنند.

مرکز آمار اعلام کرد؛
تورم نقطه ای نزدیک به ۱۱۲درصدی تامین جا و غذا!

مرکز آمار در گزارشی تورم نقطه به نقطه بخش های خدمات را ٦۱,٩ درصد اعلام کرد 
که نسبت به زمستان سال گذشته افزایش ۲.٦ واحد درصدی داشته است.

به گزارش اقتصاد آنلاین، بر اساس گزارش مرکز آمار در فصل بهار ۱4۰۲، تورم فصلی بخش های خدمات 
۱۵,۷ درصد می باشد که در مقایسه با همین اطلاع در فصل قبل )۸.۹ درصد(، ۶.۸ واحد درصد افزایش 
داشته است. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط ارائه دهندگان خدمات به ازای تولید خدماتشان در 

داخل کشور، در فصل بهار ۱4۰۲ نسبت به فصل قبل، ۱۵.۷ درصد افزایش دارد.
در این فصل بیش ترین تورم فصلی با ۲۲.۹ درصد مربوط به گروه »فعالیت های خدماتی مربوط به تامین 
جا و غذا« و کم ترین تورم فصلی با ۰.۱ درصد مربوط به گروه »آب رسانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و 
فعالیت های تصفیه« می باشد.در فصل بهار ۱4۰۲، تورم نقطه به نقطه بخش های خدمات ۶۱,۹ درصد 
می  باشد که در مقایسه با همین اطلاع در فصل قبل )۵۹.۳ درصد(، ۲.۶ واحد درصد افزایش داشته است.  
به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط ارائه دهندگان خدمات به ازای تولید خدماتشان در داخل کشور، 
در فصل بهار ۱4۰۲ نسبت به فصل مشابه سال قبل، ۶۱.۹ درصد افزایش دارد. در این فصل بیش ترین 
تورم نقطه به نقطه با ۱۱۱.۸ درصد مربوط به گروه«فعالیت های خدماتی مربوط به تامین جا و غذا« و 
کم ترین تورم نقطه به نقطه با ۱۶.۰ درصد مربوط به گروه«اطلاعات و ارتباطات« می باشد.در فصل بهار 
۱4۰۲، درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش های خدمات در چهار فصل منتهی به فصل بهار 
۱4۰۲ نسبت به مدت مشابه در سال قبل ۵۸,۸ درصد می باشد که در مقایسه با همین اطلاع در فصل قبل 
)۵۵.۸ درصد(، ۳.۰ واحد درصد افزایش داشته است. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط ارائه دهندگان 
خدمات به ازای تولید خدماتشــان در داخل کشور، در چهارفصل منتهی به بهار ۱4۰۲ نسبت به دوره 
مشــابه سال قبل، ۵۸.۸ درصد افزایش دارد. در این فصل بیش ترین تورم سالانه با ۱۱۳.۱ درصد مربوط 
به گروه«فعالیت های خدماتی مربوط به تامین جا و غذا« و کم ترین تورم سالانه با ۲۰.۰ درصد مربوط به 

گروه«اطلاعات و ارتباطات«می  باشد.

اخبار کوتاه 

پس از هفته ها انتظار، سرانجام قرار است 
هفت خــان واردات خودرو های کارکرده 
به مراحل پایانی نزدیک شــود؛ اتفاقی 
که می تواند چهره بازار خودروی کشور 
را پس از سال ها، با خودرو های متفاوت 

تغییر دهد.
در حالی کــه اوایــل مردادماه، قانــون واردات 
خودروهای کارکرده یا همان قانون الحاق موادی 
به قانون ساماندهی صنعت خودرو، از سوی رئیس 

مجلس به رئیس جمهوری و سپس از سوی رئیس جمهوری به وزارت صمت و 
کشور، ابلاغ شد، حال در آخرین روز های باقی مانده از مهلت قانونی برای تدوین 
و تعیین تکلیف آیین نامه واردات خودرو های کارکرده، خبر ها از نهایی شدن آیین 
نامه از سوی وزارت صمت و ارسال آن به هیات دولت حکایت دارد؛ آیین نامه ای 
که به گفته رشیدی کوچی نماینده مجلس، اقدامات موثری را برای بازار خودرو 

به همراه خواهد داشت.
این نماینده مجلس در ویدئویی که در فضای مجازی منتشر کرده است، در 
این باره گفته است: این آیین نامه که در وزارت صمت تنظیم شده، شامل هشت 
ماده است و برای آن زحمت زیادی کشیده است و امیدواریم عینا در هیات دولت 

به تصویب برسد.
جلال رشیدی کوچی در ادامه بیان کرده است: در یکی از مواد این آیین نامه 
تاکید شده که عمر خودرو های وارداتی، با در نظر گرفتن گواهی از سازمان ملی 
اســتاندارد و شماره vin، در زمان ورود به گمرک کمتر از پنج سال باشد. وی 
همچنین پیرامون این ابهام که برخی انتقاد دارند خودرو های اسقاطی و فرسوده 
خارجی قرار است وارد کشورمان شود، گفت: سقف این خودرو ها با عمر پنج سال 
اســت؛ یعنی از یک روز کارکرد تا سقف پنج ســال.وی افزود: در ماده دیگری 
در خصوص دلیل واردات خودرو های کارکرده توضیح داده و تاکید شــده است: 
گروهی متشــکل از وزارت صمت و اقتصاد، بانک مرکزی و سازمان برنامه و 
بودجه، بنا به ضرورت و بر اساس نیازسنجی بازار خودروی کشور، سالانه سقف 
تعدادی و ارزشی خودرو های کارکرده را مشخص می کند تا مشخص شود در هر 

سال چه تعداد خودرو با چه ارزش دلاری باید وارد کشور شود.
در ماده ۳ اشاره شده که منابع ارزی مورد نیاز این آیین نامه از محل ارز حاصل 
از صادرات خود و یا دیگران، ارز منشا خارجی، سرمایه گذاری خارجی و سایر منابع 
مورد تایید بانک مرکزی خواهد بود. این اتفاق بسیار خوب و مثبتی بود که در حوزه 

تامین ارز برای واردات خودرو های کارکرده تصمیم 
گرفته شده است.

به گفته این نماینده مجلس: در ماده 4 اشاره شده 
است خودرو های وارداتی باید ضوابط فنی مورد نظر 
را شامل شود. الان تمام استاندار های موجود توسط 
سازمان ملی استاندارد در این ماده مورد تایید قرار 
گرفته است؛ برای نمونه، استاندارد یورو ۵ و یورو ۶ 
برای خودرو های سواری مد نظر قرار گرفته است. 
وی همچنین گفت: سازمان استاندارد و پلیس راهور 

بر کیفیت این خودرو ها نظارت خواهند داشت.
رشــیدی کوچی در ادامه در خصوص اینکه چه کسانی اجازه واردات خواهند 
داشــت نیز گفت: ماده ۵ وارد کنندگان را مشخص کرده و به دو دسته حقیقی 
و حقوقی تعیین شده است. واردکنندگان حقوقی این گونه تعریف شده است که 
شرکت های واردکننده خودرو که دارای تاییدیه خدمات پس از فروش محصولات 
نام های تجاری مورد تایید وزارت صمت می باشد به شرط ارائه ضمانت خدمات 
پس از فروش خودرو های وارداتی، می توانند ثبت سفارش کنند؛ یعنی شرکت های 
خودرویی که قرار است خودرو وارد کنند، باید حتما ضمانت خدمات پس فروش 
آن را نیز ارائه کنند. به گزارش تیتر  کوتاه، وی افزود: نکته اساسی در خصوص 
واردکنندگان حقیقی یعنی مردم نیز این است که اشخص حقیقی می توانند نسبت 
به ورود یک دستگاه خودرو به ازای هر کد ملی توسط همان فرد و بدون نیاز به 
ثبت سفارش، از محل سپرده ارزی خود که به تایید بانک مرکزی رسیده باشد و 
با رعایت سایر قوانین و مقررات، اقدام نمایند؛ یعنی اشخاص حقیقی هم می توانند 

برای خودشان یک خودروی کارکرده وارد کنند.
وی تاکید کرد: در ماده ۷ اشاره شده که واردکنندگان خودرو به ازای هر خودروی 
کارکرده که به کشــور وارد می شود، باید یک خودروی فرسوده اسقاط و از رده 
خارج شود. هم اکنون در کشورمان نزدیک به ۲۵۰ هزار خودروی فرسوده و قابل 
اسقاط وجود دارد؛ البته این الزام باید از سوی دولت وجود داشته باشد تا اتفاقی 
نیفتد که خودرو های فرسوده با قیمت بالایی خرید و فروش شود.نماینده مردم 
مرودشت، پاسارگاد و ارسنجان و عضو کمیسیون امور داخلی و شورا های مجلس 
در پایان گفت: در این آیین نامه، سقف دلاری و سقف حجم موتور در نظر گرفته 
نشده، که تصمیم خوب و مناسبی است. هرچند ضرورت دارد تا تعرفه های واردات 
خودرو نیز پلکانی و منصفانه در نظر گرفته شود و دولت نسبت به این مسئله، 

دقت ویژه ای داشته باشد.

مجتبی یوسفی عضو کمیسیون عمران 
مجلس اعلام کرد : اگرچه بازار مسکن 
باید کنترل شــود اما بــا قیمت گذاری 
دستوری نمی توان بازارهای اقتصادی و 

تجاری را مدیریت کرد.
عدم تعادل در قیمت مسکن و افزایش نرخ اجاره 
بها باعث بلاتکلیفی مردم در خرید و فروش ملک و 
حتی عدم توانایی در اجاره و رهن شده است. عوامل 
متعددی در این نابسامانی دخیل هستند که گستره 

آن کم کاری دولت، تخلفات مشاوران املاک و سایت های اینترنتی، تورم و غیره 
را در بر می گیرد. حتی با تصویب حداکثر سقف مجاز افزایش اجاره بها، از ابتدای 
امسال شاهد کاهش آمار اجاره مسکن بوده ایم. با این وجود روند افزایش قیمت 

مسکن شدت گرفت.
تیتر کوتاه در مصاحبه خود با مجتبی یوسفی عضو کمیسیون مجلس به بررسی 

چالش های قیمت گذاری مسکن و افزایش اجاره بها پرداخت:
فرض محال قیمت گذاری مسکن

یوســفی در رابطه با موضوع قیمت گذاری مسکن گفت: » طرحی به اسم 
قیمت گذاری مســکن درحال حاضر وجود ندارد و من شخصا مخالف بحث 
قیمت گذاری در حوزه مسکن هستم زیرا اگرچه بازار مسکن باید کنترل شود 
اما با قیمت گذاری دستوری نمیتوان بازارهای تجاری و اقتصادی که در ارتباط با 

سبد خانوار هستند را اداره کرد. «
وی در رابطه با طرح ســاماندهی اجاره بها بیان کرد: » یکی از مواد طرح دو 
فوریتی ساماندهی اجاره بها بر اساس سقف گذاری قیمت بود که بنا شد هر سال 
افزایش اجاره بر اســاس تورم باشد. البته چه در دولت قبل و چه در این دولت 
موضوع سقف گذاری قیمت کمتر رعایت شده است. بازار مسکن باید مدیریت 
شود زیرا قبلا وضعیت خرید و فروش با مشکل رو به رو بود اما درحال حاضر 

رهن و اجاره هم با سختی و مشکلات متفاوتی همراه است.«
این نماینده مجلــس درباره اقدامات اخیر دولــت در کاهش چند درصدی 
قیمت مســکن گفت: » اقداماتی که اخیرا توســط دولت بــا اجرای قانون 
جهش تولید مســکن، مالیات بر خانه های خالی و همینطور قانون حمایت از 
بحــث اجاره بها صورت گرفته اســت، و همکاری وزارت راه و شهرســازی 
 در احداث شــهرهای جدید پیرامــون تهران، باعث کاهــش چند درصدی 

قیمت شد.«

 زمین های مازاد دولتی 
جزو اموال مردم هستند

یوســفی در خصوص واگذاری زمین های مازاد 
ارگان های دولتــی به وزارت راه و شهرســازی 
به منظور تامین زمین اعلام کرد: » کمیســیون 
عمران مجلس طراح این موضــوع بود. در ماده 
۱۰ قانون جهش مســکن کــه مربوط به بحث 
تامین زمین برای مسکن های حمایتی است، ما 
اعلام کردیم زمین هایی که زمانی برای ماموریتی 
به وزارتخانه ها واگذار شــده بود، جزو اموال مردم است و درحال حاضر با تغییر 
ماموریت آن وزارت خانه یا برون ســپاری ارگان دولتی، مازاد تلقی شده و باید 
به وزارت راه و شهرسازی برگردد.حتی ما در این زمینه جرم انگاری کردیم که 
یا این زمین ها را خودشان استفاده کنند به عنوان مثال برای بهزیستی، کمیته 
امداد، بازنشستگان وکارگران یا اینکه اقدام به فروش این زمین ها کنند و منابع 
را به صندوق ملی زمین و مسکن برگردانند که اهرمی باشد برای کاهش سود 
بانکی حوزه مسکن.« وی افزود» ماده ۱۱ قانون جهش مسکن هم بحث زمین 
در شهرهای جدید است. در این دولت خوشبختانه کار با سرعت بیشتری پیش 
رفت، به خصوص با اقدامات خوبی که وزارت راه و شهرسازی در ماه های اخیر 
با همکاری معاونت زمین و مسکن انجام داد. یعنی برای نخستین بار ۱۰۰۰۰ 
هکتار از زمین های دولتی شناسایی شدند و ۵ هزار هکتار زمین هم برای وزارت 

راه و شهرسازی سند گرفتند.«
طرح فروش متری مسکن

یکی از طرح هایی که اخیرا ارائه گردیده، طرح خرید و فروش متری مسکن 
در بورس طبق شــرایط خرید سهام زمین متری می باشد. اهمیت اجرای این 
طرح، از این جهت اســت که چون اغلب افراد، سرمایه لازم برای خرید یک 
واحد کامل را ندارند، لذا، دولت در این طرح تدبیری اندیشــیده که افراد با هر 
میزان سرمایه بتوانند چندمتر زمین خریداری کنند.بدین ترتیب، علاوه بر اینکه 
می توانند سرمایه گذاری مناسبی داشته باشند و سود حاصل از آن را دریافت کنند، 
دولت هم توانسته سرمایه ها ی راکد افراد که به سمت سکه و دلار می رود را 
به سمت و سوی مسکن برده و این بخش را از رکود خارج کند.یوسفی در این 
خصوص اعلام کرد: » مجلس درحال حاضر چنین طرحی تحت عنوان فروش 
متری مسکن ندارد. شاید دولت برنامه هایی در این رابطه داشته باشد اما هنوز 

به مجلس ارائه نشده است.«

با هر کد ملی یک خودرو کارکرده وارد کنید 
عضو کمیسیون امور داخلی و شورا های مجلس:

زمین  های مازاد دولتی جزو اموال مردم هستند
عضو کمیسیون عمران مجلس: توپ قیمت  گذاری مسکن در کدام زمین است؟

مردم تا کی باید در حسرت استفاده از خودروهای  باکیفیت جهانی  باشند
نماینده مردم ایرانشهر در مجلس:

طلب کشاورزان چه زمانی پرداخت می شود؟

کارد به استخوان گندمکاران رسیده است
در حالی زمان مشخصی برای پرداخت مطالبات گندمکاران از 
سوی مسئولان امر اعلام نمی شود که کارشناسان معتقدند این 
عدم شفاف سازی موجب بی اعتمادی کشاورزان شده و این 

امر تولید سال بعد را تهدید می کند.
گندم از جمله محصولات استراتژیک کشاورزی است که برای تولید و تحویل 
هر چه بیشــتر آن به سیلوهای دولت اقداماتی غالبا صورت می گیرد. این در 
حالی است که تجربه نشان داده که همواره در پرداخت مطالبات گندمکاران 
از سوی مسئولات تعلل هایی انجام می شود و امسال نیز بیش از سال های 

قبل پرداخت این مطالبات به تاخیر افتاده و صدای گندمکاران در آمده است.
 عدم شفاف سازی زمان پرداخت مطالبات گندمکاران

 و بی اعتمادی کشاورزان به دولت
بر اســاس این گزارش در شــرایطی از رئیس مجلس گرفته تا وزیر جهاد 
کشاورزی وعده پرداخت مطالبات گندمکاران را می دهند که اخیرا سرپرست 
امور هماهنگی و تلفیق بودجه سازمان برنامه و بودجه اعلام کرده است در پیش 
بینی میزان تولید گندم اشتباه کرده ایم! وی همچنین مدعی شده با هماهنگی 
مجلس ۸۵ هزار میلیارد تومان باقی مانده را پرداخت خواهیم کرد اما زمان آن 

را نمی توانیم اعلام کنیم!
این عدم شفاف سازی زمان پرداخت مطالبات گندمکاران موجب بی اعتمادی 
گندمکاران به بخش دولتی شده است و بسیاری معتقدند برای سال آینده میزان 
تولیدات امسال ممکن است دیگر تکرار نشود و تا به این حد گندم تحویل دولت 
نگردد. گفتنی است پیش از این عطالله هاشمی رئیس بنیاد گندمکاران کشور 
در گفتگو با بازار اعلام کرد که میزان خرید گندم از گندمکاران از ۹ میلیون و 
۶۵۰ هزار تن عبور کرده اســت و با این وجود به طور میانگین ۶۰ درصد از 

مطالبات کشاورزان هنور پرداخت نشده است. نکته جالب توجه اینکه در این 
تاخیر رخ داده در پرداخت مطالبات گندمکاران سازمان ها و نهادهای ذیربط 
هرکدام دیگری را دخیل می داند و از زیر بار این مسئولیت شانه خالی می کند 
و در این میان گندمکاران سردرگم هستند که بلاخره کدام سازمان یا نهادی 

موظف است مطالبات آنها را پیگیری و پرداخت کند.
سازمان مدیریت کوتاهی کرده است

علیقلی ایمانی مدیر عامل بنیاد ملی گندمکاران کشور در این خصوص به 
بازار می گوید: مجلس کار خود را درست انجام داده و ضمن اینکه گفته بود تا 
۸ میلیون تن خرید گندم اتفاق می افتد، ۱۰4 همت در ردیف بودجه گذاشت و 
۳۰ همت هم تسهیلات بانکی، که مجموعا ۱۳4 همت می شود؛ یعنی این 
اجازه در اختیار دولت بوده که ۱۳4 همت بابت طلب گندمکاران به کشاورزن 
پرداخت کند.ایمانی افزود: به عبارت دیگر از نظر مجلس و بودجه سنواتی، مانعی 
برای پرداخت وجود نداشته و از این مبلغ ۶4 همت پرداخت شده و به این ترتیب 
۷۲ همت از مجوزی که مجلس به دولت داده هنوز مانده است. اما مساله اینجا 

است که بخش اعظمی از این مبلغ پرداخت شده از محل تسهیلات بانکی بوده 
است پس اینجا کوتاهی از سازمان مدیریت بوده و مجلس کوتاهی نکرده است.
وی همچنین در خصوص دلایلی که موجب این ناهماهنگی ها شده است نیز 
گفت: سازمان مدیریت ظاهرا منابع ندارند وگرنه وقتی قانون اجازه داده و مسیر 
را هم مشخص کرده چرا باید این اتفاق بیفتد. ضمن اینکه الان فقط بانک 
کشاورزی پرداخت داشته در حالی که انتظار داریم بانک مرکزی ورود کند چرا 
که بحث نان مردم مساله بسیار مهمی است و نسبت به سایر کالاها اساسی تر 
است. لذا باید دقیق تر در این خصوص اقدام کرد به عبارتی دولت و مجلس باید 

شفاف با مردم برخورد کنند.
ایمانی با بیان اینکه در سنوات گذشته نیز تعلل در پرداخت مطالبات گندم 
داشته ایم اما امسال مدت زمان این تاخیرها بسیار طولانی شده گفت: الان 
کشاورزانی هستند که در ابتدای فروردین ۱4۰۲ گندم تحویل دولت داده اند 
و هنوز مطالبه دارند! الان ۵ ماه گذشته است در حالی که باید نهاده و ماشین 
آلات تهیه کنند و کشت انجام دهند. مساله اینجا است که کشاورزی ما خرده 
مالکی، سنتی و معیشتی است و از کشاورز نمی توان انتظار داشت پس انداز 
یا سرمایه ای داشته باشد و لذا باید پول محصول را بگیرد تا بخشی را صرف 

هزینه تولید سال آینده کند.
مدیر عامل بنیاد ملی گندمکاران همچنین گفت: نزدیک به ۱۰ میلیون تن 
گندم از کشاورزان خریداری شده که بهای آن بر مبنای ۱۵ هزار تومان که مورد 
اعتراض ما هم هست ۱۵۰ هزار میلیارد تومان می شود اما هنوز حدود ۹۰ هزار 

میلیارد تومان به کشاورزان بدهکار هستند!
دولت موظف است خسارت دیر کرد طلب گندمکاران را بپردازد

وی با بیان اینکه چون هیچ کس شفاف در این خصوص صحبت نمی کند 

نمی توان پیش بینی کرد چه زمانی مطالبات پرداخت می شود، افزود: مساله 
مهم در این میان این است که ۲ تا ۵ ماه است پول کشاورز دست دولت مانده 
اما این کشاورز به سیستم بانکی بدهکار است و از روز سررسید ۶ درصد جریمه 
تاخیر روی وام کشاورزمی نشــیند و به این ترتیب وام ۲۶ درصدی کشاورز 
۲۹ درصد می شود که باید پرداخت کند. به این ترتیب بر اساس قانون دولت 
باید خسارت دیر کرد طلب گندمکاران را پرداخت کند اما در طی سنوات گذشته 

اصلا این اتفاق نیفتاد و امسال هم بعید است این اتفاق بیفتد.
ایمانی همچنین در خصوص اصلی ترین تبعاتی که این تعلل در پرداخت طلب 
گندمکاران می گوید: همانطور که شاهد هستید در برخی استان ها حرکت هایی 
شروع شده و کشاورزان در قالب تحصن کردن در حال پیگیری مطالبات خود 
هستند. در واقع کاری کرده ایم که کشاورزان با این سعه صدر و این صبوری به 
کف خیابان ها آمده اند چون به اصطلاح کارد به استخوان کشاورز رسیده است 
و مطالبات خود را در کف خیابان اعلام می کنند. این برای سیستم و حاکمیت 
تلنگری باید باشد، مگر تولید نمی خواهیم؟ تولید ۱۰ میلیون تنی گندم نیاز به 

حمایت از کشاورز دارد.
وی خاطر نشان کرد: الان اگر بخواهیم کسری گندم را تامین کنیم باید دلار 
بدهیم بخریم، چرا سیاست هایی را دنبال نمی کنیم که هم اشتغال کشاورز 
حفظ شود هم استقلال کشور!؟ به خصوص اینکه یک فاکتور مهم در بحث 

استقلال هر کشوری امنیت غذایی است.
ایمانی در پایان گفت: دولت باید اعتماد از دست رفته خود را نزد کشاورزان 
به دست بیاورید تا سال آینده رغبت به تولید و تحویل گندم به دولت باشد و یا 
موجب نشود به سمت تولید دیگر محصولات کشاورزی بروند. لذا با یک برنامه 

مدون و عملیاتی باید این چالش ها را کاهش دهیم.


